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Bezapelacyjnie ka dy, komu 

zdrowie na to pozwala, powinien 
oddawa  krew. Przecie  krew ratuje 
ludzkie ycie. Niestety, w naszym 
wieku nie mo emy ju  tego robi , 
a gdy byli my m odsi, nie mówi o 
si  zbyt du o o tym, e krew jest 
potrzebna. W dzisiejszych czasach 
powinien to by  obowi zek. Wydaje 
si , e jest to sprawa tak oczywista, 
e ka dy o tym wie, jednak chyba nie 

do ko ca tak jest w rzeczywisto ci...
Tryb ycia, technika, smartpho-

ny, komputery i ró ne inne rozrywki 
sprawiaj , e m ode pokolenie nie 
my li o bli nich, po wi ceniu dla 
innych - i z tego w a nie mo e wyni-
ka  fakt, e ma o osób krew oddaje. 
Mo e skusiliby si , gdyby istnia a 
mo liwo  zrobienia tego wirtualnie. 

Dla nas jest zupe nie niezrozu-
mia e, dlaczego osoby, które mog y-
by podzieli  si  tym niezast pionym 
darem, nie robi  tego. Zapewne gdy-
by krwi potrzebowa  kto  bliski, nie 
zawahaliby si  jej odda , ale gdy 
chodzi o obce osoby, nie interesuje 
ich to. 

Mo liwe, e taki stan rzeczy ma 
zwi zek ze zbyt ma  ilo ci  reklam 
na ten temat. W g ównych mediach 
mówi si  o polityce lub innych mniej 
wa nych sprawach, a o krwiodaw-
stwie praktycznie w ogóle. 

Beata Smiatacz 
pracuje w ochronie

Zawsze warto oddawa  krew. 
Moi bracia i siostry otrzymali medale 
za to, e byli honorowymi dawcami. 
Bez krwi nie mo na by oby ratowa  
ludzkiego ycia - przeprowadza  
operacji, przeszczepów, transfuzji. 
Krew jest bezcennym i niezast -
pionym lekiem, i ka dy, je eli tylko 
mo e, powinien si  ni  dzieli . 

Niestety, ze wzgl du na stan 
zdrowia nigdy nie mog am odda-
wa  krwi, ale wiem, e je eli tylko 
by aby taka mo liwo , z ch ci  bym 
to zrobi a. 

S dz , e ma o osób oddaje 
krew, ale jestem pewna, e nie dla-
tego, e nie chc . Mo liwe, e nie 
maj  okazji lub nie mog  albo po 
prostu si  boj  lub nie zdaj  sobie 
sprawy, jak wa n  role odgrywa krew 
w leczeniu czy ratowaniu ycia. 

Kiedy  zach ca o si  spo ecze -
stwo do oddawania krwi poprzez 
wr czanie im czekolad, fundowanie 
obiadów lub drobnych upominków. 
Uwa am, e w taki w a nie sposób 
powinno si  dawcom dzi kowa . 

Powinny by  te  organizowane 
kampanie reklamowe, informuj ce 
o tym, e krew jest bezcenna i nie-
zast piona. Dodatkowo uczniowie 
powinni ju  w szkole uczy  si  na ten 
temat - o orientacjach seksualnych 
mog  dowiedzie  si  pó niej, ale 
o krwi powinni od male ko ci.

Zbigniew ebski
prowadzi w asn   rm

Wiele osób potrzebuje krwi, by 
prze y  i prowadzi  normalne ycie 
i to powinien by  wystarczaj cy 
argument, by zosta  krwiodawc . 
Wiadomo, e nie wszyscy mog  so-
bie na to pozwoli , mi dzy innymi 
ze wzgl du na swój stan zdrowia. 

Mi niestety nie uda o si  nigdy 
krwi odda . Nie by em w sytuacji, 
w której kto  z moich bliskich lub 
znajomych jej potrzebowa . Jed-
nak gdybym si  w takim po o eniu 
znalaz , a stan zdrowia by na to 
pozwoli  - nie waha bym si . Mój 
brat oddawa  krew cyklicznie. 

Wydaje mi si , e ma o ludzi 
oddaje krew. Niektórzy z nich nie 
mog , inni po prostu nie chc . 
Uwa am, e punkty pobierania krwi 
s  otwarte zbyt krótko i zbyt rzadko. 
Nie wszyscy mog  pozwoli  sobie 
na to, by uda  si  tam w rodku 
tygodnia od rana do godziny 12. 
Pewnie niektórym bardziej paso-
wa oby po 15, by nie traci  dnia 
w pracy.

W mediach powinny pojawia  
si  wyraziste kampanie nak ania-
j ce do oddawania krwi, pokazu-
j ce, e dzi ki temu mo na komu  
uratowa  ycie. 

Jerzy Morek
prowadzi sklep 

Moim zdaniem powinno si  od-
dawa  krew, poniewa  ona ratuje 
ycie. Ma o ludzi w dzisiejszych cza-

sach to robi, szczególnie dlatego, 
e naprawd  ma o informacji na ten 

temat mo na znale  w przestrzeni 
publicznej. Telewizja, radio czy nawet 
internet nie reklamuj  krwiodawstwa 
i nie t umacz , czym ono jest. 

Kiedy  oddawa em krew, ale ze 
wzgl du na zdrowie nie mog  ju  
tego robi . Oczywi cie gdybym tylko 
móg , to bez wahania dzieli bym si  
tym „lekiem”. By em kiedy  w sytu-
acji, w której kto  z moich bliskich 
bardzo potrzebowa  transfuzji, a krwi 
brakowa o. Na szcz cie uda o si  j  
zebra . Kiedy  jecha em a  do Wro-
c awia, by komu  pomóc, oddaj c 
krew. 

Uwa am, e zbiórki krwi organizo-
wane przez stra aków, policjantów czy 
inne stowarzyszenia s  bardzo wa ne, 
poniewa  daj  przyk ad spo ecze -
stwu. Dodatkowo dzieci powinny by  
edukowane od najm odszych lat. Mi-
nisterstwo powinno wprowadzi  takie 
informacje do programu nauczania.

Jest wiele sposobów, by poma-
ga  innym, gdy nie mo na oddawa  
krwi. Na przyk ad mo na wspoma-
ga   nansowo. Mo na równie  od-
pisa  1% podatku na wybrany przez 
siebie cel. 

Grzegorz K obuszewski
bezrobotny

My l , e zdecydowanie nale y 
oddawa  krew, dlatego e ludzie 
jej potrzebuj . Je eli my si  ni  nie 
podzielimy, to kto ma to zrobi ? 
Dzi ki temu mo emy uratowa  ko-
mu  ycie. 

Nie zdarzy o mi si  znale  w sy-
tuacji, w której kto  z moich bliskich 
potrzebowa by krwi, jednak my l , e 
nie zawaha bym si  wtedy pomóc. 
Oczywi cie je eli by bym zdrowy. 
Ja nie oddawa em krwi, ale moja 
córka to robi. 

Nigdy nie zastanawia em si  nad 
tym, w jaki sposób mo na by oby ko-
go  zach ci  do dzielenia si  krwi . 
My l , e najwi ksz  motywacj  jest 
jednak sytuacja, gdy kto  z naszych 
znajomych, rodziny bardzo jej po-
trzebuje, wtedy zaczynamy rozu-
mie , jak to jest wa ne. 

Znam osoby, które oddaj  krew 
by mie  wolne od szko y, ale nie 
wiem, czy taka motywacja jest od-
powiednia. Podobaj  mi si  akcje 
stra aków, zach caj ce do dzielenia 
si  krwi . Wiele osób bierze przyk ad 
z druhów. 

W stosunku do zapotrzebowa-
nia ma o osób oddaje krew. Wydaje 
mi si , e mo e mie  na to wp yw 
wychowanie szkolne, gdzie bardzo 
ma o si  o tym mówi. W szko ach 
powinno si  pokazywa  od najm od-
szych lat, e krew jest najcenniej-
szym darem. 
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 Krew oddawa  mog  osoby 
w wieku 18-60 lat, chocia  ten 
okres mo e by  przed u any a  do 
65 roku ycia. Najcz ciej jednak 
pojawiaj  si  krwiodawcy w wielu 
25-50 lat, cz ciej m czy ni ni  

kobiety. Liczba dawców nie spa-
da, mo na powiedzie , e nawet 
ro nie. Zapotrzebowanie jednak 
jest w tej chwili ogromne - krwi bra-
kuje wsz dzie. My dostarczamy j  
nie tylko do okolicznych placówek, 
ale, zgodnie z polityk  krwiodaw-
stwa, zawozimy równie  do szpitali 

w innych cz ciach Polski, gdzie 
jest najwi ksze zapotrzebowanie - 
ostatnio s  to du e miasta.
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